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 روزنامه اقتصاد کیش
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پرستاران قشم تجلیل شدند

اقتصــاد کیش - یــک روز از 
تصمیــم قطعی دولت بــرای اجرای 
این طرح می   شــنویم. روز دیگر خبر 
حــذف ردیــف اعتبــاری این طرح 
منتشر می شود. درخبر دیگر حجت   الله 
عبدالملکی مشــاور رئیس   جمهوری 
و دبیــر شــورای عالی مناطــق آزاد و 
ویــژه اقتصادی، تکمیــل این طرح را 
از تاکیــدات رئیس   جمهور می   داند. از 
ســویی دیگر عادل پیغامی، مدیرعامل 
ســازمان منطقه آزاد قشم در اظهاراتی 
از دســت   های پنهان برای به سرانجام 
نرسیدن پل خلیج   فارس پرده برمی دارد. 

آیا این طرح نیز رها خواهد شد؟
از دیروز تا امروز

احداث پل خلیج   فارس که جزیره 
قشــم را به ســرزمین اصلی )اســتان 
هرمزگان( متصل کند از ســال ۱۳۵۱ 
مطرح بود تا آنکه محمود احمدی   نژاد 
رئیس   جمهور وقت ۲۳ اســفند ۱۳۸۹ 
در سفر به قشــم، آغاز احداث این پل 
را اعلام کرد. در همان زمان گفته شــد، 

طرح شبکه جامع ارتباطی خلیج فارس 
شامل پل خلیج فارس به طول سه هزار 
و ۴۳۰ متــر، عرض ۳۲ و ارتفاع ۲۵ متر 
از ســطح آب دریا، توسعه بندرکاوه، 
چهارخط عبور خودرو و یک خط عبور 
قطار است و برآورد می   شد تکمیل این 
طرح ســه سال به طول انجامد. اما این 
وعده مسوولان محقق نشد و احداث 
پل پس از سه سال با ۱۵ درصد پیشرفت 
متوقف شد. سال ها طرح متوقف ماند تا 
آنکه با روی کارآمدن دولت سیزدهم، 
رئیس   جمهور در ۲۴ دی ۱۴۰۰ از محل 
احــداث پل خلیج   فــارس در جزیره 
قشــم بازدید کــرد و این چنین پس از 
هشــت ســال وقفه، عملیات اجرایی 
این طرح در ۱۷ بهمن ۱۴۰۱ با دستور 

رئیس جمهور از سرگرفته شد.
حرکــت تــازه در دولــت 

سیزدهم
اما داســتان این طــرح در دولت 
سیزدهم این گونه آغاز می شود. حدود 
۶ماه پــس از آغاز دوبــاره این طرح 

)بهمن۱۴۰۱(، در مرداد ســال جاری 
و در بازدیــد عبدالملکــی مشــاور 
رئیس   جمهــور و دبیر شــورای عالی 
مناطق آزاد از پل خلیج فارس، علیرضا 
زارع مدیرطرح شــبکه جامع ارتباطی 
خلیج   فارس گفت: متاســفانه ردیف 
بودجه ملی پل خلیج فارس که در سال 
۱۴۰۱ ایجاد شــده بود امســال حذف 

شده است. 
تاکنون از محل این ردیف بودجه 
۱۰۰ میلیارد تومان به طرح اختصاص 
داده شــده بود و در تلاشیم این ردیف 
بودجه دوباره تعریف شــود. سازمان 
منطقه آزاد قشــم نیز از محل تعهدات 
مالــی خود ۱۰۰ میلیارد تومان به طرح 

تزریق کرده است.
مدیر طرح شــبکه جامع ارتباطی 
خلیج فــارس افزود: پس از شــروع 
دوباره ســاخت پل خلیج فارس، ۳۰ 
تیر۳۰ متری مربوط به عرشه پل ساخته 
شــده است. تا پایان امسال نیز ۱۵۰ تیر 
باقی مانده تکمیــل و ۳۹۰ متر از طول 

کل پل به مرحله آسفالت و ریل   گذاری 
می   رسد. بخش تامین مالی نیز در مرحله 
ارائه ضمانت   های موردنیاز از ســوی 

دولت قرار دارد.
بنابــر اعلام مدیر طرح شــبکه 
جامــع ارتباطی خلیج   فارس، برای این 
طرح ۴۶۰ میلیون یورو اعتبار موردنیاز 
است که ۶۰ میلیون یورو در سال های 
گذشته هزینه شــده و تکمیل طرح به 

۴۰۰ میلیون یورو اعتبار نیاز دارد.
احداث پل، یک اشتباه

اما عادل پیغامی، مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد قشــم در تشــریح آخرین 

وضعیت طرح پل خلیج   فارس می   گوید: 
این طرح یک مجموعه چهارگانه و ذیل 
طرح شبکه جامع ارتباطی خلیج   فارس 
شــامل پل خلیج   فــارس، توســعه 
بندرکاوه، احداث چهار لاین بزرگراه 
از بندرکاوه تا ســرزمین اصلی و خط 
راه   آهن بین ســرزمین اصلی و جزیره 

قشــم بوده است. چون اذهان عمومی 
پل خلیج فارس را بیشتر دوست داشته   ، 
این طرح با ساخت پل آغاز شده    است 
اما معتقدم باید با اسکله شروع می   شد. 
آغاز طرح با پل خلیج   فارس، یک اشتباه 
بــوده زیرا پل به تنهایــی هیچ توجیه 
اقتصادی نداشته و هیچ سرمایه گذاری 

از آن استقبال نمی   کند. 
اگر ابتدا اســکله کاوه و خط   آهن 
آغاز می   شد اسکله کاوه به تنهایی منابع 
مالــی پل را تامیــن می   کرد. هرچند به 
لحاظ استراتژیک و ژئوپلیتیک داشتن 
پل و اتصال آن به سرزمین اصلی بسیار 

مهم اســت، ولی فقط اسکله است که 
ایــن طرح را اقتصادی می کند. با توجه 
به درآمدزایی بالای اسکله، در صورت 
اجرای چهارگانه این طرح در هفت یا 
هشت سال قابلیت بازگشت سرمایه را 

خواهد داشت.
جنگ موافق و مخالف

او به نکته مهمی اشــاره می کند: 
دولت های یازدهم و دوازدهم به کلی 
احداث پل را قبول نداشتند. در سازمان 
برنامــه و بودجه دولت ســیزدهم نیز 
دوگانگی وجود دارد. در این ســازمان 
عده   ای می   گویند نیازی به ساخت پل 
نیست و عده   ای دیگر پل خلیج   فارس 
را طرحی بسیار حیاتی می   دانند که کل 
منطقه جنوب کشور را متحول می کند. 
ایــن دو نظریه مخالف رو به روی هم 
قــرار دارند و گاهی یکــی بر دیگری 
برتری پیدا می کند بــا وجود این نظر 
رئیس   جمهور بر این است که احداث 

پل خلیج فارس لازم است و نظر برخی 
این اســت که پل ضرورتی ندارد. نظر 
آنهایی کــه می   گویند پل خلیج   فارس 
لازم نیست همسو با کشورهای رقیب 
اســت که دوســت ندارند پل خلیج 
فارس ساخته شود و پول خرج می کنند 
تا این طرح متوقف شود. جالب است 

بدانید ده، دوازده سال پیش در شورای 
اقتصاد یک بار اولویت این پل تصویب 
می شــود ولی ابلاغ نمی شــود یعنی 
عده   ای که موافق بودند در آن جلســه 
می توانند تاییدیه بگیرنــد اما عده ای 
دیگــر نمی   گذارند ابلاغ شــود و این 
دوگانگی همیشه در کشور وجود دارد.

تامین اعتبار با تهاتر
پیغامی همچنین می   گوید: آخرین 
جمع   بندی   ها در سال ۱۴۰۱ این بود که 
با دستور رئیس   جمهور، بخش خشکی 
از بخش دریایی جدا شــود. در بخش 
دریایی، پل باید با اســتفاده از فاینانس 
خارجی احداث شــود و ۲ هزار و ۵۵۰ 
میلیارد تومان اعتبــار موردنیاز بخش 
خشــکی به این صــورت تامین مالی 
شــود که ۵۵۰ میلیارد تومان را سازمان 
منطقه آزاد قشم و ۲ هزار میلیارد تومان 
را دولت از محل تهاتر نفت به قرارگاه 
خاتم   الانبیــا پرداخت کند. از آن ۲ هزار 
میلیــارد تومان که قرار شــد از محل 
تهاتر نفت پرداخت شــود فقط دستور 
پرداخت ۷۵ میلیارد تومان در یک سال 
و نیم گذشــته ابلاغ شده و ۱۷ میلیارد 
تومــان آن واریز شــده که آن هم برای 
نگهداری سالانه از ستون   های پل بوده 

است. 
آنچه در ســال ۱۴۰۱ به آن عمل 
شــده این است که سازمان منطقه آزاد 
قشم ۸۰ میلیارد تومان از تعهد خود را به 
طرح تزریق کرد و دولت بسیار کمتر از 
این رقم را تخصیص داده و عملا تهاتر 
نفت توسط دولت انجام نشد. سازمان 
منطقه آزاد قشم تاکنون نزدیک به ۱۰۰ 
میلیــارد تومان از ۵۵۰ میلیارد تومان را 
بــرای احداث این طرح هزینه کرده که 
این مبلغ برای این سازمان عدد بزرگی 
است. باید بگوییم که این مبلغ یک پنجم 
کل درآمدهای عملیاتی این ســازمان 

اســت. در بخش خارجی )فاینانس( 
طرح هم متاســفانه پیگیری   های لازم 
نشده و فعلا تامین کننده مالی مناسبی 

پیدا نشده است.
چین مشتری همیشه حاضر

سفر مدیرعامل ســازمان منطقه 
آزاد قشــم به همراه دبیر شورای عالی 
مناطق آزاد کشــور و جمعی از مدیران 
عامل سازمان های مناطق آزاد به چین 
و بازدید از عملیات اجرایی یکی از ۱۰ 
طرح برتر پل      سازی جهان در گوانگجو، 
این موضوع را در افکارعمومی تقویت 
می کنــد کــه ایران برای ســاخت پل 
خلیج   فارس دســت به دامــان چین 

خواهد شد.
 همچنین در حاشــیه بیســت و 
سومین رویداد تجارت و سرمایه گذاری 
چین،  در جلسه   ای بین مسوولان ایرانی 
و چینی در راستای تکمیل طرح شبکه 
جامــع ارتباطی خلیج   فارس )شــامل 
توســعه بندر کاوه - جاده و راه   آهن و 
احداث پل خلیج فــارس( مذاکراتی 
انجام شــد. مدیرعامل سازمان منطقه 
آزاد قشم در تازه   ترین اظهارات خود از 
مذاکره با خارجی   ها برای احداث این 
پل خبر می   دهد. به نظر می رسد با توجه 
به تعاملات سیاسی و اقتصادی ایران با 
چین به عنوان شریک تجاری، پرونده 
این پل که ســاخت آن معلق مانده، به 

دست چینی ها بسته خواهد شد.
پل خلیج   فارس، همچون خیلی از 
طرح   های دیگر درگیر کشمکش   های 
بی   پایان شــده و هرکــدام از گروه   ها، 
غفلــت در اجرای این طرح را به گردن 
دیگری می   اندازد. اما به نظر می رســد 
دست   های پشت پرده داخلی و خارجی 
که در نبود پل منافعی دارند مانع ساخت 
این پل شده   اند که مدیرعامل منطقه آزاد 

قشم نیز به آن اشاره داشته است.

احداث پل خلیج   فارس پس از ۱۳ سال هنوز به پیشرفت ملموسی نرسیده است. این در حالی است 
که وعده   ها برای اتمام آن همچنان پی در پی داده می شود.

پل خلیج   فارس به چینی   ها 
می رسد؟

 

اقتصــاد کیش -  سرپرســت 
اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی منطقه 
آزاد قشــم گفــت: ۸۰ هنرجو در ۲ 
رشــته نمایش و نقاشی در هنرستان 
دخترانه هنرهای زیبای قشم تحصیل 

می کنند.
صالحه ایرانمنش اظهار داشت: 
هنرســتان دخترانــه هنرهای زیبای 
قشم بســتر مناســبی برای آموزش 
تخصصــی هنــر در بــزرگ ترین 
جزیره ایرانی خلیج فارس اســت و 
در آینده ای نزدیک شاهد درخشش 
هنرجویان آن در ســطح بالای هنری 

کشور خواهیم بود.

وی ادامــه داد: هــم اکنون ۸۰ 
هنرجو در سه مقطع تحصیلی ۲ رشته 
»نقاشی« و »نمایش« در این هنرستان 
مشــغول به تحصیل هستند که تعداد 
آنان در رشــته نقاشی ۲۸ نفر در پایه 
دهم، ۱۵ نفر در پایه یازدهم و ۱۸ نفر 
در پایه دوازدهم و در رشــته نمایش 
یازده نفر در پایه یازدهم و هشت نفر 

در پایه دوازدهم است.
سرپرست اداره فرهنگ و ارشاد 
اسلامی منطقه آزاد قشم توضیح داد: 
در این هنرســتان دروس تخصصی 
علم مناظر و مزایا، طراحی، هنرهای 
تجســمی، عکاســی، کارگاه رنگ، 

کارگاه نقاشــی، مکاتــب نقاشــی، 
کارگاه چــاپ دســتی و حجم برای 
هنرجویان رشــته نقاشــی و تاریخ 
هنــر جهان، مبانــی طراحی صحنه، 
بازیگــری و کارگردانــی، کارگاه 
نمایشــنامه،  خوانــش  نمایــش، 
تاریخ هنر ایران، ماســک و گریم و 
 اصول و مبانی عروســکی تدریس 

می شود.
ایرانمنش اضافه کرد: هنرجویان 
این هنرســتان پس از سه سال موفق 
به دریافت مدرک دیپلم رسمی رشته 
نمایش و رشــته نقاشی شده و امکان 
ادامــه تحصیل در ســطوح بالاتر را 

دارند.
وی با اشــاره بــه اینکه پس از 
پیــروزی انقلاب اســلامی، حوزه 
فرهنگ و هنر دچار تغییر و تحولات 
بنیادین شد و از مسیر ابتذال به مسیر 
صحیح و اسلامی هدایت شد، گفت: 
امروزه بــا ارایه دروس تخصصی و 
آموزش های حرفه ای به هنرجویان 
مشغول به تحصیل در هنرستان های 
هنرهای زیبا در سراسر کشور شاهد 
تولیدات فاخر هنر و فرهنگ اسلامی 
در سطح وسیع و جهان شمول در این 

حوزه هستیم.
هنرستان هنرهای زیبای تحت 

پوشــش وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی از دیرپاترین مراکز آموزش 
هنر کشــور هســتند و در هنرستان 
ها رشــته های موســیقی، نمایش، 
نقاشــی، گرافیک، سینما، پویانمایی 
و صنایع دســتی، آمــوزش داده می 
شــود و راهیابــی به ایــن واحدها، 
علاوه بــر احراز شــرایط عمومی، 
 مســتلزم موفقیت در آزمون ورودی 

است.
هدف از تاســیس این هنرستان 
ها، تربیت هنرجویان مستعد و خلاق 
هنــری برای ترویــج هنرهای ملی، 
بومــی و آموزش صحیح و آکادمیک 

هنرهــای مدرن منطبــق با اهداف و 
سیاســت های کلی کشور، همچنین 

میســر کردن حق دسترسی عادلانه 
افــراد بــه فراگیری هنــر، پرورش 

هنرمندان کارآمد و نخبه در سراســر 
کشور است.

اقتصاد کیــش - همزمــان با 
روز میــلاد حضرت زینــب)س( و 
گرامیداشت روز پرستار طی مراسمی 
با حضور مسئولان سازمان منطقه آزاد 
قشم و امام جمعه شهرستان، پرستاران 
بیمارســتان پیامبراعظم )ص( تجلیل 

شدند.
معــاون فرهنگــی، اجتماعی و 
گردشگری ســازمان منطقه آزاد قشم 
کــه به نمایندگی از رییس هیات مدیره 
و مدیرعامــل در این مراســم حضور 
یافته بــود، پیام تبریک عادل پیغامی به 

پرستاران را ابلاغ نمود.
ادریس رامــوز در بخش دیگری 
از ســخنان خود اظهار داشت: ایجاد و 
توسعه زیرساخت های حوزه سلامت 
یکی از مهمترین موضوعاتی می باشد 
که به منظور ارتقای وضعیت بهداشت 
و درمــان جزیره باید با همراهی تمامی 
دستگاه های متولی در دستور کار قرار 
بگیرد.راموز ادامه داد: همچنین افزایش 

رضایتمندی و ســطح رفاه کادر درمان 
یکی دیگــر از عوامل ارتقای وضعیت 
بهداشتی درمان است که باید با جدیت 
دنبال شود.در بخشی دیگر از این جلسه 
نیز حجت الاسلام غلامرضا حاجبی امام 
جمعه شهرستان قشم گفت: بالاترین 
مرتبه اخلاقی در انسان ایثار می باشد و 
پرستاران تجلی حس ایثار و نوع دوستی 

هســتند و قدردان زحمــات همه آنها 
هستیم. بنابراین گزارش، هم زمان با ۲۸ 
آبان ماه روز میلاد حضرت زینب)س( 
و گرامیداشت روز پرستار طی مراسمی 
در بیمارستان پیامبراعظم)ص( با حضور 
حجت الاسلام غلامرضا حاجبی، امام 
جمعه شهرستان، ادریس راموز، معاون 
فرهنگــی، اجتماعی و گردشــگری، 

فاطمه باقری، مشاور بانوان مدیرعامل 
و علیرضا زارعی، مدیر روابط عمومی 
و امور بین الملل ســازمان منطقه آزاد 
قشم، یاسر مرادی مدیر شبکه بهداشت 
و درمان و دکتر محمود احمدی، رییس 
بیمارستان از پرستاران قشم تجلیل شد.

پرستاران بیمارستان پیامبر 
اعظم قشم تجلیل شدند

 همچنین طی مراسمی با حضور 
امــام جمعه و معــاون فرهنگی منطقه 
آزاد قشــم، پرستاران بیمارستان پیامبر 
اعظــم )ص( تجلیل شــدند. حجت 
الاســلام غلامرضا حاجبی امام جمعه 
شهرســتان قشم در مراســم تجلیل از 
پرستاران بیمارستان پیامبر اعظم )ص( 
قشم، ضمن تبریک روز پرستار، اظهار 

داشت: حضرت زینب)س( اسوه صبر 
و استقامت اســت و به این علت، روز 
میــلاد آن حضرت به نام روز پرســتار 
نامگذاری شــده که پرســتاران با الگو 
گیــری از آن حضرت، تمامی لحظات 
زندگــی خود را صــرف نگهداری از 
بیماران می کنند و تسکین دهنده درد و 

رنج بیماران هستند.
وی افزود: در زمان شــیوع کرونا 
پرســتاران به عنوان مدافعان سلامت، 
حافــظ جان بیمــاران بودنــد و برای 
پرســتاری از آنان از هیچ تلاشی دریغ 
نکردنــد که جا دارد از تمام کادر درمان 
اعم از پزشکان، پرستاران و همه مدیران 
و کارکنان ســتادی بهداشت و درمان 

تقدیر و تشکر ویژه داشته باشیم.
امام جمعه قشم بیان کرد: پرستاران 
با الگوگیری از حضرت زینب)س( در 
سخت ترین شرایط صبوری می کنند و 
با عشق، ایمان و باور به بیماران خدمت 

رسانی می کنند.

اقتصــاد کیش -مدیر ژئوپارک 
جهانی قشــم از اســتقبال گســترده 
گردشــگران داخلــی و خارجــی از 
ژئوسایت های ژئوپارک جهانی قشم 
در هفت ماهه ســال جاری نسبت به 

مدت مشابه در سال گذشته خبر داد.
سجاد اشگرف با بیان این مطلب، 

اظهار داشــت: از ابتدای سال تا پایان 
مهرماه ســال جاری مجموعا بیش از 
۱۸۴ هــزار و ۴۸۰ تن از گردشــگران 
داخلی از ژئوســایت های ژئوپارک 
جهانی قشــم بازدید کردند. اشگرف 
ادامــه داد: همچنیــن در ایــن مدت  
۱۶۶۳ گردشگر خارجی از ژئوسایت 

های دره ســتاره هــا، تنگه چاهکوه، 
غــار نمکدان، موزه ژئوپــارک و دره 
تندیس ها بازدید داشــته اند. به گفته 
وی؛ گردشــگران خارجی عمدتا از 
مبدا کشــورهایی مانند روسیه، چین، 
لهستان، ایتالیا و به صورت پراکنده از 
سایر کشورهای جهان به جزیره قشم 

سفر کردند. مدیر ژئوپارک جهانی قشم 
خاطرنشان کرد: آمار بازدید گردشگران 
داخلی و خارجی از ژئوســایت های 
ژئوپارک جهانی قشــم در هفت ماهه 
نخست ســال جاری نسبت به مدت 
مشــابه در سال گذشته به ترتیب ۳۷ و 

۱۴ درصد رشد را نشان می دهد.

اقتصاد کیش - مدیر صنعت، 
معــدن و تســهیل تولید ســازمان 
منطقه آزاد قشــم گفت: ۶۷۲ هزار و 
۲۲۵ میلیارد ریال انواع محصولات 
صنعتی از ابتــدای فروردین تا نیمه 

آبان ماه ســال جــاری در این منطقه 
تولید شده است.

مرتضی صابری اظهار داشت: 
این میزان تولید توســط ۲۲۵ واحد 
صنعتــی مســتقر در شــهرک های 

صنعتی جزیره با اشــتغال بیش از ۶ 
هزار و ۵۴۰ نفر صورت گرفته است.
وی ادامه داد: عمده واحدهای 
تولیدی و صنعتی فعال در منطقه آزاد 
قشــم واحدهای تولیدی و صنعتی 

مربوط به حوزه های مختلف از جمله 
دخانیات،  پوشــاک،  شناورسازی، 
تولید لوازم آرایشی و بهداشتی است.
مدیر صنعت، معدن و تســهیل 
تولیــد ســازمان منطقه آزاد قشــم 

توضیح داد: از ابتدای ســال جاری تا 
نیمه آبان مــاه، ۱۳ مورد پروانه بهره 
بــرداری جدید صــادر و ۲۳ مورد 
تمدیــد پروانه بهره برداری صورت 
گرفته و ۹۴ مجوز فعالیت طرح های 

صنعتی تایید شده، صادر شده است.
به گفتــه صابــری؛ همچنین 
در ایــن مدت بیــش از ۳۳۹ هزار و 
۱۰۰ تنُ برداشــت از معــادن فعال 
 در ایــن منطقــه صــورت گرفته 

است.
وی خاطرنشان کرد: از ابتدای 
امســال همچنین بازنگری و اصلاح 
فرآیندهــای مرتبط با حوزه تولید با 
هدف تســهیل فعالیــت واحدهای 

تولیــدی در این منطقه در دســتور 
کار قرار گرفته و با احصا مشــکلات 
شــاهد رفع مشــکلات پیش روی 
تولیدکننــدگان و رونــق تولید در 

جزیره خواهیم بود.

سرپرست اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی منطقه آزاد قشم؛

 ۸۰هنرجو در هنرستان هنرهای زیبای قشم تحصیل می کنند

مدیر ژئوپارک جهانی قشم خبر داد؛

استقبال گسترده گردشگران داخلی و خارجی از ژئوپارک جهانی قشم

با حضور مسئولان سازمان منطقه آزاد و امام جمعه شهرستان قشم؛

مدیر صنعت، معدن و تسهیل تولید سازمان منطقه آزاد قشم:

بیش از ۶۷۲ هزار میلیارد ریال محصولات صنعتی در منطقه آزاد قشم تولید شد

پــل خلیج   فــارس، همچون خیلــی از طرح   هــای دیگر درگیر کشــمکش   های بی   پایان شــده و 
هرکــدام از گروه   هــا، غفلــت در اجــرای این طرح را بــه گردن دیگــری می   اندازد. امــا به نظر 
می رســد دســت   های پشــت پــرده داخلــی و خارجی کــه در نبود پــل منافعی دارنــد مانع 
ســاخت این پل شــده   اند کــه مدیرعامل منطقه آزاد قشــم نیز به آن اشــاره داشــته اســت.

اقتصاد کیش -نشست هم اندیشی مدیران و کارشناسان شرکت آب، برق 
و تأسیســات قشم و ژئوپارک جهانی یونسکو قشم با موضوع محوری اجرای 

طرح ابتکاری هویار )شبکه کودکان همیار آب( برگزار شد.
در این نشست درباره اهمیت و ابعاد مختلف طرح ابتکاری هویار، فرهنگ 
سازی مصرف بهینه و هوشمندانه آب در  جزیره و برنامه های مشترک با ژئوپارک 

جهانی قشم و فعالان اجتماعی تبادل نظر شد.
همچنین انعقاد تفاهمنامه سه جانبه فی مابین شرکت آب، برق و تأسیسات 
منطقه آزاد قشم با ژئوپارک جهانی یونسکو قشم و کرسی علوم زمین دفتر منطقه 

ای یونسکو از دیگر مصوبات این نشست بوده است.
بنابراین گزارش، در این نشست علاوه بر مدیران و کارشناسان آب و برق 
و ژئوپارک قشم، »سجاد اشگرف« مدیر ژئوپارک جهانی یونسکو قشم، »فرحناز 
نژادغفوری« مسئول پروژه داوطلبانه »قشم جزیره ای برای کودکان« و عضو فعال 
شــبکه همیاران ژئو پارک، اسما دریانورد، فعال اجتماعی و تسهیل گر توسعه 

جامعه محلی حضور داشتند.
 هــدف از طرح ابتکاری هویــار، بهره گیری خردمندانه از توانمندی ها و 
اســتعدادهای کودکان دهه نودی برای مشــارکت در فرهنگ سازی مدیریت 
هوشــمندانه منابع آب، نهادینه سازی الگوی مصرف در بین خانواده ها و نقش 

آفرینی فرزندان در خانه به عنوان »پلیس آب« است.

اقتصاد کیش -رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرســتان قشم از 
کاشــت ۱۴۰ هزار اصله نهال حرا در سواحل مستعد و رویشگاه های گونه حرا 

خبر داد.
محمودی زاده رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان قشم گفت: 
با مشارکت جوامع محلی، همیاران و محافظان طبیعت ۱۴۰ هزار اصله نهال حرا 

در سواحل لافت و طبل کاشته شد. 
او هدف از کاشت نهال حرا را ترویج فرهنگ درختکاری، کمک به افزایش 
سطح عرصه های جنگلی، کاهش ریزگرد ها، گرد و غبار و توسعه فضای سبز و 

سرسبزی سواحل عنوان کرد.

آغاز مشارکت آب و برق قشم 
با ژئوپارک جهانی یونسکو در زمینه 

»تغییر اقلیم«

کاشت ۱۴۰ هزار اصله نهال حرا 
در قشم


